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§ 1 Närvarande 

Sekreteraren noterar närvaro.  

 

 

§ 2 Val av justerare 

Eva Sahlin utses att tillsammans med Ann-Marie Furumark justera dagens 

protokoll. 

 

 

§ 3 Anmälan av övriga frågor samt fastställande av dagordning 

Anmäls några övriga frågor, varefter dagordningen fastställs.  

 

 

§ 4 Anmälan av protokollsjustering KPR  5/2009-06-02 

Anmälan läggs till handlingarna.  

 

 

§ 5 Anmälan av protokollsjustering ÄN 5/2009-06-09 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

§ 6 Anmälan av protokollsjustering HKR  5/2009-06-02 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

ÄRENDEN TILL ÄLDRENÄMNDENS SAMMANTRÄDE 2009-09-15 

 

 

§ 7 Tertialrapport 2 för äldrenämnden för år 2009 

            Dnr 201-247/2009 

 

Stadens nämnder ska enligt fullmäktiges regler för ekonomisk förvaltning i 

tertialrapporter redovisa det förväntade ekonomiska och verksamhetsmässiga 

utfallet till kommunstyrelsen samt vid befarade avvikelser vidta åtgärder.  

I tertialrapport 2 redovisas verksamhetens resultat och det ekonomiska utfallet för 

perioden januari - augusti samt en prognos på årsutfallet med avräkning mot 

budget. Samtliga beräknade kostnader och intäkter ingår i prognosen.  

 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 
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§ 8 Remiss:  

Prognos för utvecklingen i Söderort  

Dnr 106-162/2009  

 

Kommunstyrelsen har remitterat ett program för utveckling i Söderort till bl.a. 

äldrenämnden för yttrande senast 2009-09-01 (förlängt 2009-09-16).  

 

Äldreförvaltningens synpunkter inriktas främst på övergripande frågor eftersom 

förvaltningen utgår ifrån att stadsdelsnämnderna yttrar sig om de mer konkreta 

förslagen för olika områden. Antalet äldreomsorgstagare i staden kommer att öka 

med cirka 34 % fram till år 2030. Men utvecklingen skiljer sig mellan olika 

områden. Till skillnad från övriga delområden förväntas en minskning i Enskede-

Årsta, Skarpnäck, Hägersten och Vantör. För ökade möjligheter att bo kvar 

framhåller äldreförvaltningen krav på boendet och boendemiljön. Som grund för 

förbättringar bör lokala inventeringar göras i samverkan mellan berörda 

förvaltningar och i dialog med de äldre och deras organisationer. 

Kompletteringsbebyggelse med trygghetsbostäder kan vara aktuellt i sådana 

områden som domineras av trevåningshus utan hiss.  

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 9 Remiss: 

Inrättande av trygghetsboende i Stockholms stad  

Dnr  106-195/2009 

 

Kommunstyrelsen har remitterat ett förslag till inrättande av trygghetsboende i 

Stockholms stad till bl.a. äldrenämnden för yttrande senast 2009-09-18.  

I remissen föreslås att trygghetsbostäder i huvudsak i enlighet med 

äldreboendedelegationens förslag inrättas i Stockholms stad.  

 

Äldreförvaltningen är positiv till att trygghetsbostäder inrättas i Stockholms stad. 

Det är viktigt med en variation utefter behoven och att boendemöjligheterna 

utvecklas enligt de äldres önskemål och behov. Äldreförvaltningen delar också 

uppfattningen att inrättande kan ske utan att proposition med anledning av 

delegationens förslag avvaktas. Äldreförvaltningen delar vidare stadslednings-

kontorets förslag att alla boende ska ha trygghetslarm enligt samma taxa som 

gäller i ordinärt boende. Jourpatrullen inom Stockholms äldre- och handikappjour 

kan som en följd av detta behöva ökat anslag. Personalfrågorna i trygghets-

boenden behöver utredas ytterligare. Äldreförvaltningen utgår ifrån att 

deltagandet i de gemensamma måltiderna ska vara frivilligt och att självkostnaden 

ska betalas av den som deltar. Hyran för gemensamhetslokalen kan som 

stadsledningskontoret föreslår utgöra en del av den enskildes hyra.  

En särskilt kö till trygghetsbostäder bör inrättas. För att ställa sig i den ska man 

vara mantalsskriven i Stockholms stad och ha fyllt 75 år. Förtursreglerna bör 

utredas ytterligare och fastställas av kommunstyrelsen. Äldreförvaltningen anser 

att åldersgränsen för boende i seniorboende, 65 år, bör behållas till utbudet 
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kommit mer i nivå med efterfrågan på sådana bostäder. Fortsatt omvandling av 

servicehus till trygghetsboende eller seniorboende bör ske. Omvandlingen av 

Rinkeby äldreboende/servicehus bör avvakta pågående utredning om ombyggnad 

eller nybyggnad. 

 

Rådet gör följande uttalande: 

 

”KPR uttalade sig (2009-03-10) om äldreboendedelegationens förslag 
om trygghetsboende. I det följande upprepar vi en del av de krav och 
synpunkter som vi då framförde. 
 
Vi anser att de föreslagna trygghetsbostäderna, under vissa 
förutsättningar, kan bli ett bra tillskott till de boendeformer som i dag 
står äldre människor till buds. Vi ser inget behov av att för 
systematikens skull begränsa antalet typer av äldreboende till tre, fyra 
eller flera. Mångfald är bra och främjar valfriheten. Tillkomsten av 
trygghetsbostäder får alltså inte tas som förevändning att avveckla 
servicehus, i det mer eller mindre uttalade syftet att minska 
kostnaderna för äldreomsorgen i Stockholm. 
 
Nedan följer vi i stort sett rubrikerna i äldreförvaltningens 
tjänsteutlåtande. 
 
 Behovet av bostäder för äldre  
Vi instämmer med äldreförvaltningens åsikt (s 4 överst) att det i 
staden behövs fler äldrebostäder av olika slag för att den väntade 
efterfrågan ska kunna tillgodoses. Som förvaltningen påpekar bör 
även förbättring av tillgängligheten i befintliga bostäder ingå i 
äldreboendeplaneringen. S k kvarboende är ju ändå den allra 
vanligaste boendeformen för gamla människor. 
 
Kommunal befogenhet att inrätta trygghetsbostäder 
Under denna rubrik döljer sig problem som KPR gärna skulle vilja se 
lösta. Frågan är om inte Stockholm borde vänta med att besluta om  
trygghetsboende till dess att riksdagen  fattat beslut i frågan. Liksom 
tidigare anser KPR att finansieringen av gemensamhetslokaler inte 
får ske genom påslag på hyrorna utan att de ska subventioneras av 
kommunen och vara tillgängliga för alla äldre i grannskapet. Som 
förvaltningen påpekar (s 4) får dock sådana förmåner till en särskild 
grupp medborgare inte införas utan lagstöd. 
 
Motsvarande synpunkter gäller givetvis också personalresurserna i 
trygghetsboenden, som vi återkommer till. 
 
Trygghetslarm 
Att trygghetslarm blir obligatoriskt i trygghetsbostäderna är rimligt. 
KPR instämmer i att taxan ska vara densamma som för dem som bor 
i ordinärt boende utan hemtjänst. För den som har hemtjänst ingår ju 
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larmet i hemtjänstavgiften och kan därför inte debiteras separat eller 
läggas in i hyran, vilket skulle ha varit praktiskt.  
 
Personal för social samvaro 
I sitt uttalande den 10 mars sa KPR bland annat  följande: ”Om 
trygghetsbostäder ska förtjäna namnet räcker det inte med animatörer 
eller lekledare. - - -  En kombination av vaktmästare och husvärd med 
god social kompetens, på heltid, är vad vi närmast föreställer oss som 
garant för tryggheten i de nya äldrebostäderna.” Uttalandet är 
fortfarande aktuellt. Ty enligt stadsledningskontorets förslag ska  
personal finnas ”för att ordna social samvaro och gemensamma 
aktiviteter”, och för dessa insatser ska den enskilde själv betala. 
Äldreförvaltningen har (s 5) kloka funderingar och frågor om detta, 
och vi instämmer i att personalfrågorna, kostnaderna och 
finansieringen måste utredas ytterligare.  
 
Gemensamhetslokaler 
KPR instämmer helt i äldreförvaltningens synpunkter. Framför allt vill 
vi understryka hur angeläget det är att det finns träffpunkter 
tillgängliga för alla äldre i respektive område. Och då är det än mer 
befogat att kommunen står för lokalhyran. 
 
Förmedlingsregler 
Stadsledningskontoret föreslår en nedre åldersgräns på 65 år. KPR 
förordade tidigare 67 år, medan äldreförvaltningen var inne på hela 
80 år. Men nu föreslår förvaltningen 75 år, åtminstone inledningsvis. 
Vi har inga invändningar mot att man prövar 75-årsregeln. Med de 
höga hyror i trygghetsboende som säkerligen blir följden om 
stadsledningskontorets förslag genomförs, kan efterfrågan bli mycket 
begränsad. — Även i övrigt stöder vi förvaltningens synpunkter vad 
gäller förmedlingsreglerna.  
 
I förbifarten föreslår stadsledningskontoret att åldersgränsen för 
lägenhet i stadens seniorbostäder ska sänkas till 55 år, från 
nuvarande 65 år. Förvaltningen tycker inte riktigt som kontoret.  KPR 
kräver med eftertryck att 65-årsgränsen bibehålls. Vi påminner om att 
när servicehus omstrukturerades till seniorboende med hyresrätt var 
avsikten att de även i fortsättningen skulle förbehållas stadens 
pensionärer. Att befolka dessa boenden med 55-åringar är orimligt.  
 
Stadsledningskontorets motiveringar för förslaget är 
häpnadsväckande. Varför ska stadens seniorboenden jämställas med 
bostadsrättsföreningar? Att ålderspensionärer inte är tillräckligt vitala 
är en underlig inställning. Seniorbostäderna är visserligen 
kommunägda men alls inga institutioner. De boende har samma 
rättigheter som andra hyresgäster (bortsett från åldersgränsen). Man 
kan inte kräva av dem att de är så mentalt och fysiskt vitala att de kan 
hålla i gång diverse verksamheter i huset som kommunen gillar. 
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Omvandling av servicehus 
Här måste vi delvis ordagrant upprepa vad vi uttalade den 10 mars i 
år. KPR invänder eftertryckligt mot både stadsledningskontorets och 
äldreförvaltningens skrivningar om servicehusens framtid. Vi tror inte 
alls att trygghetsbostäder på sikt kan ersätta servicehusen. Som vi 
inledningsvis påpekade ser vi trygghetsboende som ytterligare en 
boendeform i kedjan av bostäder, lämpliga för äldre. I den kedjan ska 
servicehusen finnas kvar. De är en förträfflig och uppskattad 
boendeform för gamla med stort behov av närhet till service, omsorg 
och social gemenskap. Detta faktum hindrar inte att servicehusen 
förändras och utvecklas och att de kan utnyttjas flexibelt, beroende på 
bland annat den demografiska utvecklingen i staden.” 

 
 

 

§ 10 Remiss:  

Ingen får vara Svarte Petter. Tydligare ansvarsfördelning inom 

socialtjänsten (SOU 2009:38) 

Dnr 106-191/2009  

 

Kommunstyrelsen har remitterat den statliga vistelseutredningens betänkande 

”Ingen får vara Svarte Petter. Tydligare ansvarsfördelning inom socialtjänsten” 

(SOU 2009:38)” till bl.a. äldrenämnden för yttrande senast 2009-09-01 (förlängt 

till 2009-09-16).  

Syftet med utredningen har varit att klargöra ansvarsfördelningen mellan 

kommuner i vissa situationer när det gäller enskilda personers vistelse i annan 

kommun än hemkommunen. För att förtydliga kommunernas ansvar enligt SoL och 

skapa förutsättningar för att snabbt lösa de eventuella tvister som ändå kan uppstå 

föreslår utredningen en rad ändringar och kompletteringar av lagen. Bl.a. föreslås 

att vistelsebegreppet ska finnas kvar som huvudprincip men att vistelsekommuns 

ansvar ska begränsas till att omfatta akuta stöd- och hjälpinsatser. Ett undantag 

föreslås dock när det gäller för stöd- och hjälpinsatser till en person som avser 

vistas i kommunen för en begränsad tid och till följd av hög ålder, 

funktionsnedsättning eller allvarlig sjukdom har behov av sådana insatser för att 

kunna genomföra vistelsen. I dessa fall föreslås ärendeansvaret åligga 

vistelsekommunen. Vidare föreslås att tvister mellan kommuner om ärendeansvar 

ska avgöras av Socialstyrelsen.  

 

Äldreförvaltningen stödjer i huvudsak utredningens förslag och ställnings-

taganden. Enligt förvaltningens uppfattning tydliggör många av förslagen 

ansvarsfördelningen mellan kommunerna och minskar utrymmet för olika 

tolkningar av lagstiftningen. Förvaltningen anser dock att det varit bra om 

förslaget till ansvarsfördelning hade öppnat för en vidare tillämpning för LOV.  

När det gäller betalningsansvaret för utförda insatser understryker förvaltningen 

att oavsett om det är bosättningskommunen eller vistelsekommunen som har 
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ärendeansvaret måste det finnas en direkt koppling mellan beslut och 

betalningsansvar, d.v.s. betalningsansvaret kan endast åläggas den kommun som 

fattat beslut i ärendet.  

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 11 Remiss:  

Patientnämnderna – begränsning av sekretessbrytande bestämmelse 

(Ds 2009:31)  

Dnr 106-213/2009  

 

Kommunstyrelsen har remitterat departementspromemorian ”Patientnämnderna– 

begränsning av sekretessbrytande bestämmelse (Ds 2009:31)” till bl.a. 

äldrenämnden för yttrande senast 2009-09-09 (förlängt till 2009-09-16).  

Promemorian innehåller förslag till ändring i offentlighets- och sekretesslagen 

(2009:400) som innebär att den sekretessbrytande bestämmelsen 25 kap. 11 § inte 

ska gälla för patientnämndsverksamhet. Ändringen föreslås träda i kraft den 1 

april 2010.  

 

Äldreförvaltningen har inget att invända mot den föreslagna lagändringen. Enligt 

äldreförvaltningens uppfattning är det en nödvändighet att patienter eller andra 

som vänder sig till patientnämnden är förvissade om att de uppgifter de lämnar 

inte förs vidare till annan del av hälso- och sjukvården, utan deras samtycke eller 

efter sekretessprövning.  

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 12 Remiss:  

Förändringar i Lex Sarah-bestämmelsen m.m. (Ds 2009:33) 

Dnr 106-214/2009  

 

Kommunstyrelsen har remitterat departementspromemorian ”Förändringar i Lex 

Sarah-bestämmelsen m.m. (Ds 2009:33)” till bl.a. äldrenämnden för yttrande 

senast 2009-08-31 (förlängt till 2009-09-16).  

Promemorian innehåller förslag till förändringar i Lex Sarah-bestämmelsen. 

 

Äldreförvaltningen är positiv till de föreslagna ändringarna och anser att de 

tydliggör ansvarsfrågar och tillämpning av Lex-Sarah-bestämmelsen. Ändringarna 

innebär också att bestämmelsen får en tydligare koppling till verksamheternas 

kvalitetsutvecklingsarbete.  

Uppföljningar som gjorts av antalet Lex Sarah-anmälningar har visat att det 

finnas stora variationer mellan olika kommuner i landet och totalt sett har inte 

omfattningen av antalet anmälningar varit så stor som förväntat. Detta kan nu 
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komma att ändras i och med att rapporteringsskyldigheten ändras från att gälla 

”allvarligt missförhållande” till ”missförhållande och påtaglig risk för 

missförhållande”. Den tidigare skrivningen kan ha bidragit till att personal känt 

sig osäker på vad som kan definieras som ett allvarligt missförhållande och 

därmed undvikit att göra en anmälan. Det kommer också att underlätta för 

berörda om Socialstyrelsen i sina föreskrifter och allmänna råd preciserar vad 

som kan avses med begreppen missförhållande, påtaglig risk för missförhållande 

samt allvarligt missförhållande.  

 

Vidare tillstyrker äldreförvaltningen förslagen som ålägger den som bedriver 

enskild verksamhet utredningsskyldighet när det gäller rapportering av 

missförhållanden, skyldigheten att bevara dokumentation i sådana ärenden samt 

möjligheten för socialnämnden att träffa avtal med enskilda verksamheter om att 

sådana handlingar ska överlämnas till socialnämnden när gallringsskyldigheten 

inträder.  

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 13 Remiss:  

Grön IT-strategi för Stockholms stad  

Dnr 106-239/2009  

 

Kommunstyrelsen har remitterat ett förslag till Grön IT-strategi för Stockholms 

stad till bl.a. äldrenämnden för yttrande senast 2009-09-1 (förlängt till 

2009-09-16). 

Kommunfullmäktige har fattat beslut om miljöprogram 2008-2011. Målen i 

programmet är styrande för staden som helhet och vägledande för den enskilda 

nämnden och styrelsen. ”Grön IT” har blivit samlingsbegrepp för de åtgärder 

som syftar till minskad miljöbelastning med hjälp av IT. Det handlar dels om att 

använda informationsteknik för att minska den egna organisationens 

miljöpåverkan inom de verksamhetsområden som IT stöder eller kan stödja och 

dels om att minska energiförbrukning och miljöpåverkan för IT-sektorn i sig. 

 

Äldreförvaltningen anser att en förbättrad och utvecklad miljöteknik och 

informationsteknik är viktiga redskap för att nå stadens miljömål. Grön IT handlar 

dels om att använda IT för att minska den egna organisationens miljöpåverkan i 

sin verksamhetsutövning dels om att minska energiförbrukning och miljöpåverkan 

för IT-sektorn i sig. 

Äldreförvaltningen ska i sin verksamhetsutövning, där det är möjligt, ha ett 

miljöperspektiv. Förvaltningen kan i begränsad omfattning värna och utveckla en 

hållbar livsmiljö med beaktande av förvaltningens uppdrag. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 
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§ 14 Remiss:  

Rekommendation att anta Överenskommelse mellan Stockholms läns 

landsting, Kommunförbundet i Stockholms län och Försäkringskassan 

beträffande personer i behov av andningshjälp i hemmet 

Dnr 106-192/2009  

 

Kommunstyrelsen har mottagit från Kommunförbundet Stockholms Län (KSL)  

en rekommendation att kommunerna i Stockholms län antar ”Överenskommelse 

mellan Stockholms läns landsting, Kommunförbundet Stockholms Län och 

Försäkringskassan beträffande personer i behov av andningshjälp i hemmet”. 

Denna överenskommelse ersätter den tidigare överenskommelsen från år 2002 

mellan Stockholms läns landsting, Stockholms stad och Försäkringskassan 

beträffande personer i behov av andningshjälp i hemmet. 

Äldreroteln har remitterat rekommendationen till bl.a. äldrenämnden för yttrande 

senast 2009-10-15. 

 

Äldreförvaltningen har aktivt deltagit i framtagandet av överenskommelsen och 

har inga ytterligare synpunkter att tillföra överenskommelsen utan föreslår att 

äldrenämnden godkänner överenskommelsen för vidare befordran av ärendet till 

kommunstyrelsen och kommunfullmäktige för beslut. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 15 Remiss:  

Rekommendation att anta avtalsmall avseende läkarinsatser i 

särskilda boenden och daglig verksamhet enligt § 26 pkt D Hälso- och 

sjukvårdlagen 

Dnr 106-193/2009  

 

Kommunstyrelsen har mottagit från Kommunförbundet Stockholms Län (KSL) en 

rekommendation att kommunerna i Stockholms län antar avtalsmall avseende 

läkarinsatser i särskilda boenden och dagverksamhet enligt hälso- och 

sjukvårdslagen 26 d §. Äldreroteln har remitterat ärendet till bl.a. äldrenämnden 

för yttrande senast 2009-10-15.  

Kommunförbundet Stockholms Läns styrelse rekommenderar kommunerna i 

Stockholms län att anta ett länsövergripande förslag till avtalsmall avseende 

läkarinsatser i särskilda boenden och dagverksamhet enligt hälso- och 

sjukvårdslagen 26 d §. Avtalsmallen har utarbetats i samverkan med 

representanter från Landstinget (Hälso- och sjukvårdsnämndens förvaltning), 

Stockholms stad (Äldreförvaltningen), Lidingö stad, Huddinge kommun och KSL. 

Synpunkter har inhämtats under arbetets fortgång från bland annat medicinskt 

ansvariga sjuksköterskor och vård- och omsorgschefer.  

 

Enligt hälso- och sjukvårdslagen (1982:763) ska landstinget sluta avtal med 

kommunerna om omfattningen av och formerna för läkarmedverkan i den 

kommunala hälso- och sjukvården.  
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Äldreförvaltningen har aktivt deltagit i framtagandet av avtalsmallen och har inga 

ytterligare synpunkter att tillföra. Äldreförvaltningen föreslår äldrenämnden att 

anta avtalsmallen för vidarebefordran av ärendet till kommunstyrelsen och 

kommunfullmäktige för beslut. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 16 Svar på skrivelsen från vice ordf. Leif Rönngren m.fl. (S)  

”GPS teknik inom demensvården” 

Dnr 108-97/2009 

 

Leif Rönngren m.fl. (S) har inkommit med en skrivelse där han beskriver 

möjligheter att förbättra livskvaliteten både för demenssjuka och deras anhöriga 

genom användandet av GPS teknik. I Malmö har GPS teknik använts för dementa 

sedan hösten 2007 med bra resultat. Inför ett eventuellt införande i Stockholm av 

GPS teknik för personer med demenssjukdom vill Leif Rönngren få vissa frågor 

belysta.  

 

Äldreförvaltningen ställer sig positivt till förslaget att använda GPS tekniken till 

personer med demenssjukdom. Att använda elektroniska hjälpmedel som 

stimulerar och bidrar till att den demenssjuke får ha ett fortsatt värdigt och 

meningsfullt liv kan bara uppmuntras. Vetskapen att vid ett eventuellt försvinnande 

kan den demenssjuke lokaliseras relativt snabbt och riskerna för skador och 

ohälsa minskar. Därmed minskar även oro, ångest och rädsla såväl hos den 

enskilde som hos anhöriga. Dock måste alla hjälpmedel användas med stor respekt 

för den enskilde personens integritet. 

Äldreförvaltningens anser att vid ett eventuellt införande av GPS teknik inom 

demensvården i Stockholm måste de rättsliga aspekterna grundligt genomlysas och 

rutiner upprättas. Detta för att säkerställa handhavandet både ur laglig och 

samhällsekonomisk aspekt men framför allt för den demenssjuke personen själv 

och dennes anhörig. Äldreförvaltningen anser att den nya lagen ”Regler för skydd 

och rättsäkerhet inom demensvården” samt ”Nationella riktlinjer för vård och 

omsorg vid demenssjukdom och stöd till deras närstående” bör inväntas före ett 

ev. införande av GPS teknik inom demensvården i Stockholm.  

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 17 Svar på skrivelse till äldrenämnden och servicenämnden från tjg. ers. 

Berit Bornecrantz Dias (V) och ers. i servicenämnden Jessica Nilsson 

(V) avseende klagomålshantering  

Dnr 108-181/2009 
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En skrivelse har av Berit Bornecrantz Dias, ersättare i äldrenämnden (v) och 

Jessica Nilsson, ersättare i servicenämnden (v) tillställts äldrenämnden respektive 

servicenämnden, avseende hantering av inkomna klagomål till 

Kontaktcenterverksamheten, Äldre Direkt.  

 

Enligt servicenämndens tertialrapport 1 har Äldre Direkt inom Kontaktcenter-

verksamheten tagit emot ca 60 klagomål som avser stadens äldreomsorg.  

I skrivelsen framförs önskemål om att få ta del av klagomålen samt att 

serviceförvaltningen och äldreförvaltningen tar fram en rutin för hur klagomålen 

kan redovisas till äldrenämnden samt berörd stadsdelsnämnd. 

 

Äldreförvaltningen har uppmärksammat bristen av en stadsgemensam hantering  

av synpunkter och klagomål. Synpunkter och klagomål avseende äldreomsorg 

inkommer såväl lokalt till respektive enhet och stadsdelsförvaltning som 

övergripande till äldreombudsmannen och Äldre Direkt. Äldreförvaltningen 

arbetar för närvarande, tillsammans med stadsledningskontoret och 

representanter från stadens förvaltningar, med att utforma en stadsgemensam 

hantering av synpunkter och klagomål. Målgruppen är i första hand 

serviceförvaltningen och stadens stadsdelsförvaltningar samt 

äldreombudsmannen. Arbetet beräknas vara avslutat i december 2009. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

 

 

 

§ 18 Redovisning av statligt stöd för kvalitets- och kompetensutveckling 

inom vård och omsorg om äldre  

             Dnr 402-197/2009 

 

Kompetensstegen var en flerårig nationell satsning under åren 2005 – 2007 för att stödja 

kommunernas långsiktiga kvalitets- och kompetensutveckling inom vård och omsorg om 

äldre. Utgångspunkten var att genom kompetensutveckling uppmuntra till utökat 

kvalitetsarbete. Målgrupperna för satsningen var alla som arbetar inom vården och 

omsorgen om äldre, oavsett driftsform. Alla stadsdelsnämnder i staden beviljades medel 

till aktiviteter. Huvudsakliga teman för dessa aktiviteter har varit mat och måltids- 

situationen, demenskunskap, anhörigstöd, handledning, social dokumentation samt etik  

och bemötande. Generellt kan sägas att kompetensen hos personalen höjts inom alla 

områden där aktiviteter funnits. 

Alla aktiviteter ska slutredovisas till Socialdepartementet. Stadens alla aktiviteter 

redovisas i en totalredovisning per beslutsdatum.  Staden beviljades totalt 90 477 824 

kronor. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 
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§ 19 Muntlig information om förfrågningsunderlag för upphandling av 

ickevals alternativ för hemtjänst i ordinärt boende i Stockholms stad 

            (SLKs dnr 125-1452/2009) 

           Hemligt enligt 6:2 SekrL 

 

Muntlig information om förfrågningsunderlaget för upphandlingen 

lämnades av handläggaren i ärendet, som besvarade också rådets frågor. 

 

 

 

§ 20 Muntlig information om förfrågningsunderlag för upphandling av 

hemtjänst i ordinärt boende i Stockholms stad 

            (SLKs dnr 125-1453/2009)  

            Hemligt enligt 6:2 SekrL 

 

Muntlig information om förfrågningsunderlaget för upphandlingen 

lämnades av handläggaren i ärendet, som besvarade också rådets frågor. 

 

 

 

§ 21 Förfrågningsunderlag för upphandling av enstaka platser i form av 

korttidsvård utomlands för personer 65 år och äldre i Stockholms stad 

Dnr 121-252/2009 

            Hemligt enligt 6:2 SekrL 
 

 

§ 22 Rapportering av ej verkställda beslut enligt 4 kap 1 § Socialtjänstlagen 

(SoL) för 2 kvartalet 2009  

Dnr 121-241/2009  

 

Enligt socialtjänstlagen (SoL) 16 kap. 6 f-h § är kommunerna skyldiga att anmäla 

alla gynnande beslut enligt 4 kap. 1 § socialtjänstlagen som inte verkställts inom 

tre månader. Kommuner som inte inom skälig tid tillhandahåller bistånd enligt 4 

kap. 1 § SoL som någon är berättigad till enligt beslut av kommunen, kan av 

länsrätten åläggas att betala en särskild avgift.  

För kvartal 2 2009 har stadsdelsnämnderna rapporterat totalt 94 beslut som inte 

hade verkställts inom tre månader. Under perioden har 19 av dessa beslut 

verkställts och 2 ärenden har avslutats varför det vid periodens slut den 30 juni 

2009 fanns 73 ej verkställda beslut att rapportera. 70 beslut avser beslut om 

särskilt boende och i 69 fall har den enskilde valt att vänta på ett önskat boende, 

alternativt tackat nej till erbjudet boende. I ett fall har resursbrist angivits men av 

individrapporten framgår att erbjudande om boende har lämnats. 3 beslut avser 

beslut om dagverksamhet. I dessa fall har resursbrist angivits som orsak då 

lämplig uppdragstagare/personal saknas.  

 

Vid äldrenämndens sammanträde den 16 september 2008 fick äldreförvaltningen i 

uppdrag att i samband med rapportering av ej verkställda beslut fortlöpande 
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redovisa antalet överklaganden som gjorts till Länsrätten samt hur många brukare 

som fått bifall på sina överklaganden.  

Under kvartal 2 2009  har totalt 83 domar avseende äldreomsorgsinsatser 

meddelats från domstol varav 29 domar var mot nämndens beslut, dvs. den 

enskilde har fått bifall på sin överklagan.  

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan erinran. 

§ 23 Förvaltningschefens information 

 

 Gunnel Rohlin presenterade Sven-Erik Wånell chefen för Äldrecentrum 

som har informerat om Äldrecentrums verksamhet. Forskaren Betina 

Meinow presenterade den tidigare utdelade rapporten ”Spindeln i nätet - 

kartläggning av demenssjuksköterskor” och svarade på rådet frågor. 

 

 Gunnel Rohlin informerade om att den 10 oktober 2009 ska äga rum i 

stadshuset en anhörigdag: ”En dag för anhöriga” i form av öppet hus 

mellan kl 9.30 och 16.00, fri entré. Alla i rådet får inbjudan utsänt under 

vecka. En annons om denna anhörigdag kommer att publiceras i lokala 

tidningar ”Mitt i Söderort” m.m.  

 

 Gunnel Rohlin informerade om stadens förberedelser för eventuell 

influensapandemi. En central grupp har bildats med representanter från alla 

stadsdelsnämnder under ledning av stadsdirektören Irene Svenonius. 

Stadens säkerhetschef ingår i den gruppen och äldreförvaltningen är 

representerad av Gunnel Rohlin. Ett informationsbrev om beredskap och 

hantering av pandemifrågor kommer att utsändas till alla privata utförare i 

staden. 

 

 Strateg Jenny Andersson informerade om arbetet med införandet av 

Omsorgsdagboken, där den anhörige via webben kan läsa hur omsorgen 

utförs efter samtycke från den äldre. Omsorgsdagboken pilottestas nu av 

två hemtjänstenheters kunder och deras närstående. När e-tjänsten 

Omsorgsdagboken lanseras under hösten kommer de personer som idag bor 

på ett privat vård- och omsorgsboende, som staden har ramavtal med, inte 

kunna ta del av utförardokumentationen eftersom det idag inte finns något 

krav att de ska dokumentera i stadens sociala dokumentationssystem 

ParaSoL. Vilket innebär att dokumentationen ur de privata utförarnas 

dokumentationssystem måste integreras och göras tillgängliga i 

Omsorgsdagboken. 

 

 

§ 24 Övriga frågor   

 

 Direktören Gunnel Rohlin önskar få några ur KPR som tillsammans med 

Margareta Venizelos stämmer av ett förslag till populär utgåva av uppföljning 

av verksamheterna. Till arbetsgruppen anmäldes Eva Sahlin, Barbro Karlsson 

och Johnny Dahlin. 
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Vid protokollet 

 

 

Barbara Ahlmark 

Rådets sekreterare 


